
درتبيينطرحتقويتنظامآموزشوپرورش)۱(

سندتحولوضرورتقانونگذاري
ط��رح »تقويت نظ��ام آموزش وپرورش« پ��س از تصوي��ب كليات در 
كميس��يون آموزش، تحقيقات و فناوري مجلس شوراي اسلامي، در 
دس��تور كار نمايندگان مجلس قرار گرفته اس��ت. از اين رو به موازات 
جلسات بررس��ي جزئيات طرح در مجلس، در اين ستون طي سلسله 
يادداش��ت هايي تلاش خواهم كرد به بررس��ي جزئيات طرح بپردازم 
تا فرصتي براي هم انديش��ي همه دغدغه مندان و دلس��وزان تعليم و 
تربيت فراهم  آيد. در نخستين يادداش��ت و پيش از ورود به جزئيات، 
ضروري است اندكي به بررسي نسبت اين طرح با سند تحول بنيادين 

آموزش وپرورش و زيرنظام هاي آن پرداخته شود. 
اجراي س��ند تحول بنيادين آموزش وپرورش از آذرماه س��ال ۱۳۹۰ كه 
به تصويب شوراي عالي انقلاب فرهنگي رسيده است تا به امروز با اينكه 
تلاش هاي بسياري در راستاي آن انجام پذيرفته، تقريباً ناموفق بوده است 
و جز چند حكم پراكنده در ميدان آموزش وپرورش تأثيري نگذاشته است. 
يكي از عمده ترين دليل هاي عدم اجرايي ش��دن اين سند، توجه نكردن 
مجريان امر به الزامات تقنيني سند بوده اس��ت. حداقل ۱۷ راهكار سند 
تحول بنيادين )به شكل صريح يا ضمني( نيازمند قانون گذاري جديد يا 
اصلاح قوانين گذشته است كه متأسفانه در همه ۱۴ سالي كه از تصويب 
اين سند مي گذارد جز دو مورد )قانون رتبه بندي معلمان و اصلاح قانون 

مدارس و مراكز غيردولتي( اقدامي براي آن صورت نپذيرفته است. 
به عنوان يك نمونه از موارد نيازمند تقنين، مي توان به راهكار ۱۰- 2۱ سند 
تحول اشاره كرد. در اين راهكار بر لزوم »باز طراحي و ساماندهي تقويم 
سال تحصيلي با رعايت انعطاف و توجه به شرايط اقليمي« اشاره شده است. 
در حالي كه طي قانون »بازگشايي مدارس در اول مهرماه هر سال« مصوب 
سال ۱۳۷۶، ابتدا و انتهاي سال تحصيلي به شكلي قانون و براي سراسر 
كشور معين شده است و امكان هيچ انعطافي در تقويم آموزشي يا توجهي 
به شرايط اقليمي مناطق مختلف كشور، وجود ندارد. در اين شرايط اجراي 

راهكار سند تحول تنها با امر تقنين قابل انجام است. 
علاوه  بر اين، تجربه قانون رتبه بندي معلمان نشان داد، در صورتي كه با 
رعايت اولويت بندي، بندي از بندهاي سند تحول بنيادين به شكلي قابل 
اجرا به صورت قانوني بر دولت تكليف ش��ود، تحقق آن تضمين خواهد 
شد. رتبه بندي معلمان كه راهكار 2- ۱۰ سند تحول بنيادين بود از زمان 
تصويب سند به شكل دقيق و كامل اجرا نشد تا اينكه در قانون برنامه ششم 
توسعه از سوي مجلس بر دولت تكليف شد و آنگاه با نظارت و پشتيباني 

مجلس، اجرايي و موانع تحقق آن در هر مرحله رفع شد. 
به  همين منظور در طرح »تقويت نظام آموزش وپرورش« تلاش شده است 
از مس��ير قانون گذاري، يا راهكاري از راهكارهاي س��ند تحول به شكل 
مستقيم تكليف شود يا بستر و س��اختاري مهيا آيد كه اين سند و ساير 
اسناد بالادستي )سياست هاي كلي ايجاد تحول در نظام آموزش وپرورش، 
زيرنظام هاي س��ند تحول بنيادين و برنامه هفتم پيشرفت( در قالب آن 
امكان تحقق داشته باشد. بنابراين اين طرح را نبايد موازي با سند تحول 
بنيادين و ساير اسنادبالادستي آموزش وپرورش خواند، بلكه تلاشي براي 
اجراي برخي از مهم ترين و با اولويت ترين محورهاي اسناد است كه اين 

محورها عبارتند از:
۱( كاه��ش تمرك��ز و تصدي ه��اي دولت��ي و چابك س��ازي س��اختار 
آموزش وپرورش )بند۱ اقدامات اساسي زير نظام راهبري و مديريت، ماده 

۱۰۵ قانون برنامه هفتم و راهكار ۳- ۹ سند تحول بنيادين(
2( افزايش آموزش هاي دوره پيش دبستاني و اصلاح محتواي كتب درسي 
به ويژه در مقطع ابتدايي )راهكار ۱- ۵ سند تحول و بند ۴ سياست هاي 

كلي ايجاد تحول در نظام آموزش وپرورش(
۳( بازنگري در نظام توزيع امكانات آموزش وپروش با رويكرد عدالت محوري 
از مس��ير ايجاد واحد اطلاعات��ي )همچون نظام دهك بن��دي اقتصادي 
خانواره��ا( جهت توزيع بودج��ه و امكانات )راهكار ۳- ۱۹ س��ند تحول 
بنيادين و بند ۱ سياس��ت هاي اجرايي زيرنظام تأمين و تخصيص منابع 

مالي(
۴( اصلاح تقويم آموزش��ي با رعايت انعطاف و توجه به ش��رايط اقليمي 

)راهكار ۱۰- 2۱ سند تحول بنيادين(
۵( بازنگري در ش��يوه هاي ساماندهي نيروي انس��اني به  منظور افزايش 
انگيزه معلمان مناطق محروم و دوره ابتدايي )راهكارهاي ۵- 8، ۱2- ۳، 

2۰- 2، 2۰- ۳ سند تحول بنيادين(
۶( تنوع بخشي به روش هاي تأمين مالي آموزش وپرورش )راهكار ۵- 2۰ 
س��ند تحول بنيادين و برنامه هاي ذيل آن در زيرنظام تأمين و تخصص 

منابع مالي(
۷ ( تحول در ساختار مالي، اداري و نظام مديريتي )بند ۶ سياست هاي كلي 

ايجاد تحول در نظام آموزش وپرورش(
8 ( افزايش مشاركت هاي مردمي از مسير انجمن اولياومربيان )بند ۱۴ 
و 28 گزاره هاي ارزش��ي، بند ۵ راهبردهاي كلان و راهكار ۴ سند تحول 

بنيادين(
ان شاءالله در يادداش��ت هاي بعدي به جزئيات هر يك از اين موارد اشاره 
خواهد شد. البته طبيعي اس��ت كه در يك طرح نمي توان تمام مسائل و 
مشكلات آموزش وپرورش را حل نمود و كل سند تحول را اجرايي كرد، اما 
اميد است كه طرح تقويت يك گام آموزش وپرورش را به حل مشكلات و 

تحول نزديك سازد. اين مسير نيازمند ياري همه دلسوزان ايران است. 
*مديرگروهآموزشوپرورشمركزپژوهشهايمجلس

محمدصادق عبداللهي *
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مدتيپيشس�يداميرس�ياح،رئيسس�ابقرئيس
مركزمليمطالعات،پايشوبهبودمحيطكسبوكار
كشورطيپستيدرايكسباانتشارعكسرتبهبندي
ايرانوكشورهاياطرافدرشاخصجهانينوآوري
۲۰۲۴نوش�ت:»جنابآق�ايباباي�ي،رئيسمحترم
سازمانثبت.س�ام،بهاس�تحضارميرس�اند:در
ش�اخصجهانين�وآوري۲۰۲۴،جمهورياس�امي
ايرانپايينترازرژيمصهيونيس�تي،تركيه،امارات
وس�عوديقرارگرفتهاس�ت.برخ�افحكمصريح
قانون،هن�وزثب�تبرن�دب�هدرگاهمل�يمجوزها
متصلنش�دهاس�ت.لطفاًبهقانونتمكي�نكنيد.«
اينخطاببهرئيسسازمانثبتدرحالياستكهاز
مدتهاقبلبخشهاييازقوهقضائيهمانندسازمان
ثبتومركزوكا،دركناركان�ونوكاياحتيصنف
داروخانههاانتقاداتبسياريرادرخصوصقانونبهبود
محيطكسبوكارمطرحكردهبودند.اينانتقاداتدر
شرايطيمطرحميشودكهتاشهايچندسالاخير
اينمركزموجبشدهتادرحوزههايبسيارزياديسد
انحصارگراندربرابرورودافرادجديدشكستهشود
وباحذفامضاهايطايياكنونوضعيتبس�ياري
ازمشاغلبهشرايطعاديواردشدهاست.بهمنظور
بررسيدليلانتشارپستس�ياحدرشبكهايكسو
همچنينآخرينمقاومتهادربرابربهبودكس�بو
كار،»جوان«گفتوگوييبااميرسياحداشتهاست.

مراجعصدورمجوزهابايدچهكاريرادر
درگاهصدورمجوزهاانج�امميدادندكه

انجامندادهاند؟
همه مراجع صدور مجوز بايد سه كار انجام بدهند تا درگاه 
كامل شود و از يكسال پيش درگاه صدور مجوزها معطل 
اينهاست. يكي اينكه بايد شرايط صدور مجوزهاي خود را 
به هيئت مقررات زدايي مي  دادند، در گام دوم بايد فرآيند 
ثبت درخواست و صدور مجوز را الكترونيكي مي  كردند و 
در گام سوم هم بايد همه مجوزهاي  كاغذي را كه قبلاً داده 
بودند، الكترونيكي مي  كردند. خيلي از دستگاه ها هر سه 
گام را رفته اند، ولي برخي از دستگاه ها هنوز گام اول را نيز 
انجام ندادند. چهار دستگاه هستند كه گام اول را نيز انجام 
نداده اند. بعضي از دستگاه ها كه گام دوم را انجام نداده اند 
و چندتايي هم هستند كه گام سوم را انجام ندادند. انجام 
ندادن گام اول يعني هيچ كدام از گام هاي بعدي را نيز انجام 
نداده اند، يعني كسي كه شرايط را نگفته باشد، اتصال هم 

برقرار و مجوزها را هم الكترونيكي نكرده است. 
اكنون براس��اس آمار موجود هر چند مث��لًا مركز وكلا 
و كارشناس��ان قوه قضائيه ش��رايط صدور مجوزها را در 
مورد ش��ش مجوز شامل وكالت و كارش��ناس  رسمي يا 
سازمان ثبت اسناد قوه قضائيه ۱۱ مجوز شامل ثبت برند 
و همچنين كانون هاي وكلاي دادگستري مجوز پروانه 
وكالت را اعلام كرده اند، ولي براساس همان تعريفي كه 
در بالا گفته شد هنوز متصل نيستند. در وزارت علوم هم 
نه تنها تقريباً همه ۱۶مجوز وزارت علوم متصل نيستند 

بلكه بع��د از آن متقاضيان پس از ثبت درخواس��ت، در 
فرايند صدور دچار مش��كل هس��تند و ناچار به مراجعه 

حضوري مي  شوند. 
اخيراًتوئيتيخطاببهرئيسسازمانثبت
منتشركرديد؛سازمانثبتبايدچهكاري
انجامدهدوچهكاريراانجامندادهاست؟

دو تا از مجوزهاي مهم خود را به درگاه وصل نكرده اند. 
يكي از مش��هورترين هاي آنها كه خيل��ي از مردم و به 
خصوص كارآفرين ها از آن ش��اكي هستند، مجوز ثبت 
برند اس��ت كه بايد خواه��ش كنيم و فش��ار بياوريم تا 
آن را هم وصل كنند. يعني بايد افراد بتوانند به ش��كل 
الكترونيكي درخواست ثبت برند را انجام دهند و به شكل 
الكترونيكي نيز دريافت كنند، ولي اولاً ثبت درخواست 
الكترونيكي نش��ده و بدت��ر از آن اينكه ش��رط اضافه و 

دلخواهي از مردم مي  خواهد. 
وقتي مي  گوييم در گام اول صراحتاً شرايط خود را بيان 
كنيد؛ يعني براساس قانون وقتي كه شرايط به تصويب 
رسيد و در س��امانه ثبت مجوزها اعلام ش��د، شما ديگر 
حق نداريد درخواس��ت جديدي را طلب كنيد. سازمان 
ثبت شرط اضافه هم طلب مي  كند يعني اولاً درخواست 
را الكترونيكي انجام نمي  دهد و از مردم مي  خواهد كه از 
درگاه خودش بيايد و از درگاه صدور مجوزها نيايند و وقتي 
هم كه از درگاه خودش مردم وارد ش��وند، ديگر كنترلي 

روي آن نداريم و نمي  دانيم كه چقدر تأخير مي  كند. 
همچنين وقتي مردم از درگاه خودش وارد مي  ش��وند، 
ش��رط اضافه هم مي  خواهد مثلًا به فردي گفته كه بايد 

۳۰ درصد كار جلو رفته باشد تا من برند تو را ثبت كنم، 
در حالي كه اين شرط را قبل از اين به كسي نگفته بوده  
يا مثلًا به توليدكنندگان خانگي ها برند نمي  دهد؛ يعني 
فرد مي  خواهد غذاي خانگي توليد كند و بفروشد و اسم 
آن را بگذارد مثل غذاي مامان اينها يا غذاي اكبرآقا ولي 
قبول نمي  كند و مي  گويد به توليدكنندگان خانگي برند 
نمي  دهم، در حالي كه بايد توضيح بدهد كه كجا گفته شده 
كه به اينها مي  تواني برند ندهي، اين شرط اضافه اي است 

كه مطالبه مي  كنيد. 
خبس�ازمانثبتميگويدمنكهعضو
دولتنيستم،متعهدهمنيستمكهبهدرگاه

مليمجوزهايدولتبپيوندم!
اگر چنين چيزي بگويد كاملًا اش��تباه اس��ت، چون اين 
سازمان هم ذيل قانون است و قانون مي  گويد سازمان ثبت 
بايد همه مجوزهاي خود را از طريق اين سامانه صادر كند 
و چنين حرفي كاملاً خلاف قانون است. در قانوني كه اخيراً 
ابلاغ شده اين مطلب تأكيد شده كه كليه مراجع سه قوه، از 
جمله سازمان ثبت بايد به اين سامانه بپيوندند، اسم آورده 

تا نتواند فردا زيرش بزنند. 
خبشماقراراستالانازسازمانثبتبه
كجاشكايتكنيد،بالاخرهآنهاخودشان

بخشيازقوهقضائيههستند.
به دادگستري و س��ازمان بازرسي ش��كايت مي  كنيم. 
اكنون قوه قضائيه رتبه اول پرشكايت ترين مرجع صدور 
مجوز طي شش ماه ابتداي سال ۱۴۰۳ است و بعد از آن 
وزارت علوم، تحقيقات و ف��ن آوري در رتبه بعدي قرار 

دارد. به طور مث��ال وزارت آموزش و پ��رورش و وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي نيز در رتبه هاي ششم 

و هفتم قرار دارند. 
اينكهدرتوئيتخودگفتهايدسازمانثبت
موجبش�دهدرش�اخصجهانينوآوري
۲۰۲۴رتبهايرانپايينبيايد،يعنيهمين

مسئلهثبتبرنداينقدرتأثيرگذاربود؟
بله.

فقطدرمسئلهثبتبرنداستكهسازمان
ثبتهمكارينميكند،چ�ونبهياددارم
قباًدرموضوعس�ردفتراننيزمش�كل

داشتيد؟
در موضوع سردفتران مشكل را رفع كرديم، ولي در مسئله 

ثبت برند متأسفانه هنوز مشكل داريم. 
دربحثوكابهكجارسيديد؟

در بحث وكلا ما دو محل داريم؛ يك��ي مركز وكلاي قوه 
قضائيه كه مرتبط با قوه قضائيه اس��ت و كانون وكلا كه 
بيرون از قوه قضائيه اس��ت  و ثبت درخواست آنها هنوز 

الكترونيكي نيست. 
مرك�زوكاوكان�ونوكاه�ردوآزمون
برگزارميكنندوبعدازآزموننيزيكسري
بررسيهاودورههادارد،شماميخواهيد
مثاًآزمونراذيلدرگاهشماقراربدهند؟
نه ما مي  گوييم بايد فرآيندها از ثبت درخواست تا صدور 
مجوز الكترونيكي ش��ود. تنه��ا اينها كه آزم��ون برگزار 
نمي  كنند، خيلي هاي ديگر نيز آزمون برگزار مي  كنند. 

فارغ از اينكه چطور تفاهم مي  كنيم، معمولاً اينگونه است 
كه مي  گوييم آزمون هم مانند يك مدرك تحصيلي است، 
فكر كنيد مثل ليس��انس مي  دانيم و به متقاضي وكالت 
مي  گوييم اول برو آزمون بده و هر وقت كه قبول ش��دي 
بيا ثبت درخواست بزن. مثل اينكه ما از وزارت علوم سؤال 
مي  كنيم فلان كد ملي ليسانس دارد يا نه، مي  گوييم برو 
مرحله بعد و اگر ندارد مي  گوييم خب برو ليسانست را بگير 
بعد بيا. اين هم همينطور است، اول مي  گوييم برو آزمون 

قبول شو و بعد بيا ثبت درخواست كن. 
كاًباتوجهبهرونديكهتابهحالطيشده
سختتريننهاديكهمقاومتكردهاست،

دربرابراينقانونكجابودهاست؟
اول وزارت كشور و بعد وزارت صمت بوده است. 

بحثمجوزداروخانههابهكجارسيدبعداز
عوضش�دنقانونصدورمجوزداروخانه

ديگرمشكلينيست؟
نه در مس��ئله داروخانه تخلف  هايي ديده مي  شود، ولي 

صدور مجوزها تسهيل شده است. 
درحوزهوزارتآموزشوپرورشبرخياز
مشكاتيكهقباًداشتيد،بهكجارسيد؟

آموزش و پرورش گام سوم را انجام نداده يعني مجوزهاي 
كاغذي قبلي را الكترونيكي نكرده است. وضعيت وزارت 
آموزش و پرورش خراب بود، درست شده است. البته ظاهراً 
اينطور كه گفته شده رئيس جديد سازمان تعليم و تربيت 

كودك گفته قطع كنيد، ولي هنوز من چيزي نديدم. 
يعن�يالاندرموردمج�وزمهدكودكها

وضعيتچگونهاست؟
مجوز مهد كودك ها وصل نبود، ولي الان چند هفته است 

كه وصل شده است. 
همكاريوزارتعلومچطوراست؟

اتصالات وزارت علوم صوري و قطع اس��ت؛ يعني مردم 
ظاهراً ثبت درخواس��ت مي  كنند، ولي پرونده  ش��ان كه 
مي  رود آن طرف به ديوار مي  خورد و با آنها تماس مي  گيرند 

كه حضوري كاغذها، شناسنامه و كپي هايت را بياور. 
برايكداممجوز؟

براي همه مجوزهاي وزارت علوم؛ مثل ثبت دانش��گاه، 
پژوهشگاه، خوابگاه دانشجويي و مواردي از اين دست. 

يعنيهرمجوزيازوزارتعلومخواسته
باش�يمدرنهاي�تباي�دب�هوزارتعلوم

برويم؟
بله، در نهايت بايد برويد آنجا و از كاغذ تا وقت اضافه مطالبه 
مي  شود، چون كنترل زمان آن نيز دست ما نيست و ممكن 

است موارد بيشتري از متقاضي بخواهند. 
قباًخيل�يباوزارتبهداش�تمش�كل
داشتيد؛الاناوضاعبهكجارسيدهاست؟

وزارت بهداشت برخي از مجوزهايش را اعلام نكرده است. 
مجموعاً وزارت بهداش��ت اولاً در برخي از مجوزها شرط 
اضافه مطالب��ه مي  كند و ثانياً تأخيرهاي زي��ادي دارد و 
علاوه بر اين برخي از اس��تعلام هايي را مي  خواهد كه به 

ما نگفته است. 

گزارش»جوان«ازحواشيشورايشهرپايتخت

سياسيكاريدرصحنشورا،جانشهروندانتهرانيرادرميدانميگيرد!
يكش�هروندباتصادفيكاتوبوسمس�تهلكدر
ميدانشهدايتهرانفوتكرد؛صحنشورايشهر
تهرانمتشنجش�د!ماجرايدرگيريلفظياعضاي
شورايشهرتهران،ازهمينجاشروعشد.سياسي
كاريانگارقراراس�تب�اجانش�هروندانتهراني
بازيكند.بررس�يچ�ونوچرايدرگي�ريدوروز
گذشتهشورايشهرتهرانهماينموضوعراتأييد
ميكند.خرابكاريدرمس�يرنوسازيوبرقيسازي
ناوگانحم�لونقلعموم�ي،آنجاييتأس�فبارتر
استكهيادآوريكنيماعضايكنونيشورايشهر
تهران،سهس�الپيشتوانس�تندباقرارگرفتندر
يكفهرستواحدانتخاباتي،بهشوراراهپيداكنند.
حالااماهمهچيزدرش�ورايشهرواحدنيست.دود
اينتش�تتهمبهچش�ممردمميرود.ش�ايداگر
يكدستيش�ورايش�هرپايتختباقيميماندو
اعضايشورابرسرهمانعهديكهباآنتوانستند
اعتمادم�ردمراجلبكنن�د،باق�يميماندند،آن
شهروندتهرانيدرميدانشهدااكنوندربينمابود.

ماجرا از ابراز همدردي مهدي چمران، رئيس ش��ورا با 
مجروحان سانحه تصادف اتوبوس در ميدان شهدا شروع 
شد؛ مهدي بابايي، عضو ديگر شورا اما معتقد بود كساني 
مي بايد به عي��ادت از مجروحان بروند ك��ه در روزهاي 
گذشته در مسير واردات اتوبوس هاي جديد سنگ اندازي 
كرده اند. حرف هايي كه با واكنش تند تشكري هاشمي 
مواجه و براي لحظاتي صحن علني شورا به تشنج كشيده 
شد. ولي ماجرا چيست؟ چرا واردات اتوبوس هاي چيني 

دچار مشكل شد؟
 چگونهلايحهبرقيسازيبهتصويبكميسيون

تخصصيشورارسيد؟
ش��روع ماجرا از اسفند س��ال ۱۴۰2 اس��ت؛ وقتي قرار 
بود لايحه برقي سازي ناوگان عمومي تهران در شوراي 
ش��هر بررس��ي ش��ود. عنوان كامل لايحه، »اخذ مجوز 
انجام معام��لات و انعقاد قرارداد ه��اي خريد و پذيرش 
س��رمايه گذاري خارج��ي در حوزه ه��اي حمل ونقل و 

خدمات شهري« بود. لايحه شهرداري با توجه به ماهيت، 
به كميسيون هاي تخصصي يعني عمران و حمل و نقل و 

برنامه و بودجه فرستاده شد. 
تلاش ها براي تعويق لايحه در كميس��يون هاي ش��ورا 
شروع ش��د؛ كس��اني كه با واردات خودروهاي برقي به 
دلايل مختلفي مخالف بودن��د، تلاش كردند اين برنامه 
را در همان ابتداي كار به بن بست برس��انند. هر چقدر 
در كميسيون حمل ونقل مسير لايحه برقي سازي دچار 
پيچيدگي هاي فراوان ش��ده بود، بررسي هاي تخصصي 
در كميس��يون بودجه اما با موفقيت طي شد و گزارش 
تخصصي اين كميس��يون در نوبت بررسي صحن قرار 

گرفت. 
محمد آخوندي، رئيس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
شهر تهران اين لايحه را يكي از بزرگ ترين و مهم ترين 
لوايح تاريخ شوراي ششم دانسته و درباره شيوه بررسي 
آن در كميسيون  گفت: »جلسات مشترك متعددي بين 
دو كميس��يون بودجه و حمل ونقل برگزار شد. در يك 
جلسه، مسائل مالي اين لايحه بررسي شد و جلسه بعدي 
با بخش هاي مختلف حمل ونقل درباره موضوعات فني 
آن بحث و بررس��ي صورت گرفت. پس از آن گزارش به 

صحن علني ارائه شد.«
 لايحهبرقيسازيبهتصويبشورارسيد

به نظر نمي رسيد اكثريت شورا مشكل خاصي با موضوع 
برقي س��ازي ناوگان عمومي تهران داشته باشد. اگرچه 
تلاش هاي فراواني براي مسكوت نگهداشتن لايحه در 
كميس��يون حمل ونقل صورت پذيرفته بود، اما گزارش 
ديگر كميسيون تخصصي راه را براي بررسي آن در صحن 
علني باز كرد. پانزدهم اسفندماه ساختمان خيابان بهشت 
صحنه بررس��ي »اعطاي مجوز جهت انجام معاملات و 
انعقاد قراردادهاي خريد و پذيرش سرمايه گذاري هاي 

خارجي در حوزه حمل و نقل« بود. 
تلاش مخالفان براي شكس��ت برقي س��ازي در صحن 
علني شورا نيز به جايي نرسيد. ۱۵ رأي موافق حكايت 
از موافقت اكثريت نمايندگان مردم با ايده هاي شهردار 
تهران براي واردات وسايط نقليه جديد از چين داشت. با 

تصويب شورا، مجوز واردات 2هزارو۵۰۰ دستگاه اتوبوس 
برقي، 2۷هزار و ۵۰۰ دستگاه تاكسي، ۱۰هزار دستگاه 
ون و ۱۵۰ هزار موتورسيكلت كار، با ماهيت تملك دارايي 
سرمايه اي ذيل بودجه سازمان هاي تخصصي و مرتبط هر 

بخش صادر شد. 
 پيگيريه�اب�رايردمصوبهبرقيس�ازيدر

فرماندارينتيجهنداد
تلاش ها براي زمين زدن لايحه برقي سازي ناوگان ادامه 
داشت. پس از تصويب شورا، مجوز فرمانداري مورد انتظار 
بود. در حالي كه زمان به س��رعت در حال سپري شدن 
بود و مشكلات ش��هروندان در زمينه ترافيك و آلودگي 
هوا ادامه داشت، فشارهاي سياسي براي رد موضوع در 
فرمانداري تهران آغاز شد؛ فشارهايي كه به نظر مؤثر هم 
واقع شده و روند تصويب موضوع در فرمانداري تهران به 

شوراي حل اختلاف هم كشيده شد. 
عليرضا نادعلي، سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران 
در رابطه با برخي كارشكني ها براي بررسي اين مصوبه 
در فرمانداري  مي گويد: »هيچ ابهامي درباره اين قرارداد 
وجود ندارد و صراحتاً مي گويم اين قرارداد داراي مصوبه 
دولت سيزدهم و تأييد كابينه است. برخي موارد قرارداد 
مربوط به وزارت صمت و برخ��ي ديگر مربوط به وزارت 
كشور اس��ت. چطور مي تواند اين قرارداد تأييديه دولت 
را نداشته باشد، در حالي  كه موارد مطروحه بايد از سمت 

دولت پيگيري و دنبال مي شده است.«
مخالفان برقي س��ازي در جلس��ات متعددي، تذكرات 
مفصلي را مبني بر عدم پاسخ هيئت تطبيق فرمانداري 
به ش��ورا در رابطه با مصوبه قرارداد ش��هرداري با چين 
ارائه كردند، اما سخنگوي ش��وراي شهر مي گفت: تمام 
اسناد، مدارك و جزئيات محرمانه و غيرمحرمانه قرارداد 
حمل ونقل شهرداري تهران با چين در جلسه هم انديشي 
به اعضا شوراي شهر ارائه شده و رئيس شورا مباحث را با 
فرمانداري دنبال مي كند و اگر مباحث فني وجود داشته 

باشد، رفع مي شود. 
ب��ا پيگيري هاي ش��خص چم��ران، موضوع ب��ه تأييد 
فرمانداري تهران هم رسيد. اگر چه زمان زيادي تلف شد 

و مخالفان برقي سازي توانستند تا حدود زيادي مانع از 
تسريع در واردات اتوبوس هاي برقي جديد به خيابان هاي 

تهران شوند. 
 قراردادلورفت!

حساسيت هاي زيادي درباره انتشار متن كامل قرارداد 
با چين وجود داش��ت؛ ش��هردار تهران ب��ه نگراني هاي 
طرف هاي مقابل از تحريم هاي ظالمانه اشاره مي كرد و 
مي گفت: »امكان ندارد اين قرارداد منتشر شود و به صلاح 
كشور نيست، ولي همه بخش هاي مرتبط در جريان آن 
هستند. قرارداد آن چيزي نيس��ت كه بتوان آن را جار 
زد، ايران هزار و يك دشمن دارد، يك عده نمي خواهند 

اتفاقي بيفتد«. 
پرويز سروري، نايب رئيس شورا نيز در خصوص اهميت 
و محرمانه ب��ودن متن قرارداد با چي��ن مي گويد: »اين 
قرارداد بنا به دلايلي محرمانه است و مفاد محرمانه آن 
هرگز نبايد به بيرون درز كند. روال اينگونه نيس��ت كه 
قراردادهاي حس��اس و مهمي از اين دست كه مي تواند 
منافع كش��ور را مورد هجمه دشمنان قرار دهد يا حتي 
روابط خوب دو كشور را تحت تأثير قرار دهد، در اختيار 

ديگران قرار گيرد.«
تصوير قرارداد اما به طور ناگهاني در وبسايت يك مجرم 
سابقه دار امنيتي منتشر شد! قراردادي كه تا پيش از اين 
تنها در اختيار چند عضو محدود شوراي شهر و چند مدير 
ارشد شهرداري تهران قرار داشت. هيچ  وقت به  درستي 
معلوم نشد منبع درز اطلاعات دقيقاً كجا است؟ اگرچه 
گمانه زني ها درباره نقش چند عضو مخالف برقي سازي در 

شورا وجود داشت. قرارداد در خطر تحريم قرار گرفت!
 پايسازمانبازرسيبهماجرابازشد

اخبار ضد و نقيضي در فضاي مجازي درباره تردد اعضاي 
هميشه مخالف به سازمان بازرسي منتشر شد. كساني 
كه نتوانسته بودند با اهرم شورا يا فرمانداري تهران مانع 
از به جريان افتادن لوكوموتيو برقي سازي ناوگان عمومي 
باشند، اين بار دست به دامان سازمان بازرسي كل كشور 
ش��دند. وظيفه نظارتي اين س��ازمان طبعاً بررسي هاي 
س��ختگيرانه براي رفع ابهام��ات و جلوگيري از تضييع 

حقوق بيت المال است. 
به  رغم ش��ايعات، ذبي��ح الله خداييان، رئيس س��ازمان 
بازرسي كل كشور روز چهارش��نبه 2۵ مهر در نشست 
خبري به موض��وع قرارداد ش��هرداري ته��ران با چين 
پرداخت و گفت: »شكي نيست كه ما  نياز به يك نوسازي 
در ناوگان حمل ونق��ل عمومي در تهران  هس��تيم. در 
اجراي قانون هواي پاك تكاليف شهرداري است كه اين 
ناوگان بايد نوسازي شود. شهرداري قراردادي با شركت 
چيني منعقد كرده تا تعداد زيادي اتوبوس، ون، تاكسي و 

موتور سيكلت برقي به كشور وارد شود.«
وي در ادامه ضمن بيان اينكه ما مخالف ورود وسايل نقليه 
برقي به كشور نيستيم، تأكيد مي كند: »ابهاماتي پيش 
آمده بود و از شهرداري استعلام كردند تا ابهامات برطرف 
شود. جلساتي برگزار و برخي ابهامات برطرف شد و رفع 
برخي ابهامات در دستور كار اس��ت و اميدواريم هر چه 
سريع تر اين ابهات برطرف شود، اما اينطور نيست كه ما 

كار را متوقف كرده باشيم.«
 بغضعضوشوراتركيد!

شش ماه زمان كمي نيست؛ ش��ايد اگر مقدمات دست 
و پاگير اداري طي مي ش��د، اتوبوس هاي برقي زودتر از 
اينها به تهران مي رسيد. اگر ناوگان فرسوده و مستهلك 
اتوبوسراني نوسازي مي شد، مردم كمتري زير برف و باران 
در صف هاي طولاني اتوب��وس معطل مي ماندند، هواي 
شهر با خروجي س��ياه رنگ اتوبوس هاي فرسوده، كمتر 
آلوده مي شد و آن  شهروندي كه در حادثه تصادف  ميدان 

شهدا فوت كرد، شايد هنوز در ميان ما بود. 
زور مخالفان برقي سازي اما چربيد. كساني كه به خوبي 
توانستند با استفاده از اهرم هاي مختلف سيستم اداري، 
موضوع س��اده واردات اتوبوس هاي تازه نفس برقي را به 
خيابان هاي تهران، درگير انواع حاشيه هاي گاه و بيگاه 
كنند. مهدي بابايي، عضو شورا نيز در فضاي مجازي در 
همين رابطه نوش��ت: »عصبانيت امروز من در شورا از 
كساني بود كه از هيچ اقدامي براي سنگ اندازي در مسير 
خريد اتوبوس هاي نو دريغ نمي كردند، ولي در ظاهر خود 

را مدافع حقوق مردم معرفي مي كنند!«

قوهقضائيهووزارتعلوم
درصدرشكاياتازاجرايقانونبهبودمحيطكسبوكار

وضعيتتسهيلصدورمجوزهايكسبوكاردرگفتوگوي»جوان«بارئيسسابقمركزبهبودكسبوكار
سجاد آذري
  گفت   وگو

صادق پارسا
   گزارش 

۸۸زندانيجرائمغيرعمد
با»نذرامامرضا)ع(«آزادشدند

باحضورتوليتآس�تانقدسرضويودرراس�تاياجرايپويش
ملينذرامامرض�ا)ع(،۸۸زندان�يجرائمغيرعمداس�تانهاي
خراس�انباعنايتوالطافحضرترضا)ع(،اززندانآزادشدند.
به گزارش »جوان«، محمدحسين اس��تادآقا مديرعامل بنياد كرامت 
رضوي در حاشيه مراسم آزادي 88 زنداني جرائم غير عمد كه ۹ آبان ماه 
با مشاركت آستان قدس رضوي و ستاد مردمي ديه خراسان رضوي در 
زندان مركزي شهر مشهد برگزار شد، گفت: پويش ملي نذر امام رضا)ع( 
سال ۱۴۰۰ توسط آستان قدس و با مديريت بنياد كرامت رضوي شكل 
گرفت و امروز به يك پويش بزرگ اجتماعي تبديل شده و نقش پررنگي 
در زمينه آزادي زندانيان جرائم غير عمد ايفا مي كند. وي ابراز كرد: سه 
سال از تش��كيل اين پويش مي گذرد و در اين مدت ۱22 نفر از بانوان 

جرائم غير عمد به همت خيران و آستان قدس رضوي آزاد شده اند. 
استادآقا افزود: امروز نيز شاهد آزادي 88 نفر از مددجويان زندان هاي 
سه استان خراسان رضوي، شمالي و جنوبي بوديم كه به لطف و كرم امام 

هشتم )ع(، به كانون گرم خانواده بازگشتند. 
مديرعامل بنياد كرامت رضوي خاطر نش��ان كرد: از ابتداي راه اندازي 
پويش ملي نذر امام رضا )ع( تاكنون ه��زار زنداني جرائم غير عمد آزاد 
شده اند و امروز هم شاهد برگزاري آيين آزادي هزارمين زنداني جرائم 
غير عمد بوديم.  وي ادامه داد: اين زندانيان در مجموع بالغ بر ۶۵۰ هزار 
ميليارد تومان بدهي داشتند كه ۳۰۰ ميليارد تومان آن توسط شاكيان 
بخشيده و مابقي نيز به همت خيران، آستان قدس رضوي و ستاد ديه، 
پرداخت شد.  استادآقا تصريح كرد: امروز صبح نيز كه سه زنداني محكوم 
به قصاص در آستانه اعدام قرار گرفته بودند به يمن پرچم متبرك رضوي 
و با ضمانت حضرت رضا)ع( و با تلاش هاي مسئولان قضايي و اداره كل 
زندان ها و با اعلام رضايت خانواده مقتولان  بخشيده شدند و از چوبه دار  

رهايي يافتند. 


